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Zahájení schůze Poslanecké sněmovny
24. února 2022

Přítomno: 163 poslanců

(Schůze zahájena v 16.00 hodin.)

Předsedkyně PSP Markéta Pekarová Adamová: Vážené paní poslankyně, vážení páni
poslanci,  vážení  členové  vlády,  zahajuji  13. schůzi  Poslanecké  sněmovny  a všechny  vás
vítám. 

Poprosím vás, abyste se opětovně přihlásili  vašimi identifikačními kartami,  abychom
mohli zaznamenat vaši účast, a případně ti, kteří žádají o náhradní kartu, aby mi sdělili její
číslo. Paní poslankyně Jílková hlasuje s náhradní kartou číslo 24. 

Schůzi  jsem  svolala  podle  § 51  odst. 4  našeho  jednacího  řádu  na  základě  žádosti
73 poslanců. Pozvánka vám byla rozeslána dnes, ve čtvrtek 24. února, elektronickou poštou. 

Nyní bych chtěla přistoupit k určení ověřovatelů této schůze. Navrhuji, abychom určili
poslankyni Barboru Urbanovou a poslance Hayata Okamuru. Má někdo nějaký jiný návrh?
Nevnímám žádného přihlášeného s jiným návrhem. 

Proto zahajuji  hlasování o ověřovatelích 13. schůze Poslanecké sněmovny a ptám se,
kdo je pro? Ať stiskne tlačítko a zvedne ruku. Případně kdo je proti? 

V hlasování číslo 1 bylo přihlášeno 152 poslankyň a poslanců, 152 bylo také pro, takže
já konstatuji, že jsme ověřovateli 13. schůze Poslanecké sněmovny určili poslankyni Barboru
Urbanovou a poslance Hayata Okamuru. 

Zároveň sděluji, že do zahájení schůze požádali o omluvení své neúčasti na jednání tito
poslanci: Balaštíková Margita – zdravotní důvody, Bělica Josef – pracovní důvody, Berki Jan
– pracovní důvody, Bžoch Jaroslav – zahraniční cesta, Dražilová Lenka – zdravotní důvody,
Dufek Aleš – zdravotní důvody, Dvořák Jaroslav – zdravotní důvody, Flek Josef – zahraniční
cesta,  Hanzlíková  Jana  –  zdravotní  důvody,  Helebrant  Tomáš  –  zahraniční  cesta,  Janulík
Miloslav – pracovní důvody, Levko Jarmila – pracovní důvody, Oborná Monika od 16 do
17 hodin ze zdravotních důvodů, Oulehlová Renata z pracovních důvodů, Potůčková Lucie
z pracovních důvodů, Rais Karel – pracovní důvody, Ratiborský Michal – pracovní důvody,
Šimek  David  –  zahraniční  cesta,  Tureček  Karel  –  zahraniční  cesta,  Zajíčková  Renáta  –
pracovní důvody. 

Vážené  paní  poslankyně,  vážení  páni  poslanci,  dovolila  jsem si  na  dnešní  zasedání
vzhledem k tomu, že se jedná o zcela mimořádnou situaci, mimořádnou skutečnost, kvůli níž
se scházíme, protože připomínám, že bod, který byl na pozvánce a o který požádali poslanci
je stanovisko Poslanecké sněmovny k ruské agresi proti Ukrajině, dovolila jsem si pozvat na
dnešní jednání i velvyslance Ukrajiny v České republice. 

Prosím,  abychom  tedy  nyní  hlasovali,  že  souhlasíme  s účastí  velvyslance  Ukrajiny
v České republice, pana Jevhena Perebyjnise, na této schůzi. 

Zahajuji hlasování, ptám se, kdo je pro? Kdo je proti? 

V hlasování číslo 2 bylo přihlášeno 159 poslankyň a poslanců, pro 158, 1 se zdržel.
Tento návrh byl přijat. 

Dovolte  mi,  abych  tedy  přivítala  pana  velvyslance  mezi  námi.  (Poslanci  povstali,
zaznívá potlesk v celém sále, zaznívá státní hymna Ukrajiny.) 
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Poté, co dozněla ukrajinská hymna, bych poprosila o první vystoupení pana premiéra
Petra Fialu. Prosím, pane premiére, máte slovo. 

Předseda vlády ČR Petr Fiala: Vážená paní předsedkyně, vážený velvyslanče, vážené
paní poslankyně, vážení páni poslanci, když jsem zde před dvěma dny před vás předstoupil
a informoval vás o krocích, které česká vláda v souvislosti s krizí na Ukrajině činí, řekl jsem
tehdy, že Evropa je krok od války. Tato slova se mi pronášela těžce a v duchu jsem si přál,
abych se mýlil. 

Dnešní ráno ale ukázalo,  že nejčernější  scénář, před kterým jsme mnozí varovali,  se
naplnil, a přestože jsme si mnozí nechtěli tuto skutečnost, tuto možnost vůbec připustit, tak je
bohužel  dnes  realita.  Ruská  federace  pod  vedením  Vladimíra  Putina  vojensky  napadla
Ukrajinu, suverénní a demokratickou zemi, která se rozhodla jít vlastní cestou, mimo sféru
zájmů Ruska. Rusko také napadlo zemi, která je našim partnerem, se kterou máme historické
vazby a odkud pochází řada lidí, kteří žijí zde mezi námi, kteří zde pracují, kteří jsou našimi
přáteli. A k našim přátelům se nemůžeme postavit zády. Našim přátelům musíme v těžkých
časech pomáhat,  a to i za cenu vlastního nepohodlí  a vlastních ztrát.  My dobře z minulosti
víme, jaké to je,  když se od nás spojenci odvrátí,  když se nás rozhodnou opustit  v zájmu
domnělého míru.  Tyto  země vždycky nakonec  utrpěly  větší  ztráty,  než  kterým se  snažily
zabránit. Tuto chybu nesmí svět opakovat. Musíme jednat společně, musíme jednat rozhodně,
musíme jednat tvrdě a musíme jednat morálně. (Potlesk.) 

Dnes večer proběhne jednání Evropské rady, kterého se zúčastním a na kterém budu
jménem České republiky prosazovat co nejtvrdší postoj vůči Ruské federaci, protože agresor
musí zaplatit  cenu, cenu takovou, která ho donutí další útok zastavit.  To musí být náš cíl,
k tomu  musejí  naše  kroky  směřovat.  Naším  cílem  musí  být  svobodná,  bezpečná
a demokratická Ukrajina, taková, jakou před pár dny ještě byla, a my musíme učinit všechno
pro to, aby se jí znovu stala. 

Nebudu zde  tvrdit,  že  České  republiky  se  tato  válka  netýká,  bylo  by to  nekorektní
a nebyla  by  to  pravda.  Chtěl  bych  ale  současně  všechny  spoluobčany  uklidnit,  že  díky
rozumným krokům,  a to  i rozumným krokům předcházejících  vlád  v minulosti,  tedy  díky
tomu, že jsme vstoupili do Severoatlantické aliance, že jsme vstoupili do Evropské unie, jsme
nyní v bezpečí a zvládneme tuto kritickou situaci i ekonomicky. 

Dnes dopoledne  i odpoledne zasedaly  krizové štáby jednotlivých  ministerstev  a také
Bezpečnostní rada státu, na které jsme jednotlivé kroky a opatření koordinovali, kde si také
členové  Bezpečnostní  rady  státu  a vlády  rozdělili  úkoly  tak,  abychom byli  připraveni  na
jakýkoli další vývoj. My průběžně vyhodnocujeme rizika pro jednotlivé oblasti našeho života,
ať už se jedná o vnitřní bezpečnost, energetickou bezpečnost nebo také negativní dopady na
českou ekonomiku, na české firmy, na jejich zaměstnance. 

Ukrajině,  a to  bych  chtěl  říct,  pomáhá  Česká  republika  kontinuálně  a tuto  pomoc
v posledních týdnech a dnech navyšujeme, samozřejmě v reakci na potřeby ukrajinské strany.
Ministerstvo zahraničních věcí poskytuje humanitární a rozvojovou pomoc Ukrajině průběžně
od roku 2014. V uplynulém roce se jednalo zhruba o 75 milionů korun. I díky tomu máme
dnes  na  Ukrajině  zmapované  potřeby  i vytipované  partnery  a víme,  kam  pomoc  účinně
směřovat. 

V posledních  týdnech  začala  také  probíhat  akutní  humanitární  pomoc  ze  strany
Ministerstva  zahraničních  věcí  České  republiky,  které  prozatím  poskytlo  traumasety
ukrajinskému  Červenému  kříži  pro  terénní  zdravotní  péči,  podpořilo  také  dva  projekty
nevládních organizací v celkové hodnotě 10 milionů korun a připravuje další pomoc, zejména
v oblasti zdravotní péče, také v hodnotě zhruba 10 milionů korun. 
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Jak jsem zde na půdě Parlamentu také již několikrát zmiňoval, vláda 26. ledna schválila
na návrh Ministerstva obrany dar Ukrajině 4 000 kusů dálkových nábojů ráže 152 mm, které
jsou použitelné děly ukrajinských ozbrojených sil. V těchto dnech řešíme s Ukrajinou způsob
transportu tohoto daru na Ukrajinu. 

Bezpečnostní  rada  státu  také  dnes  rozhodla  o uvolnění  prostředků  na  okamžitou
humanitární a migrační pomoc pro občany Ukrajiny. Ministerstvo zahraničních věcí uvolní
24 milionů korun na zajištění  pomoci  zejména na východě země v oblasti  zdravotní  péče
a přístupu  k vodě  a sanitaci,  Ministerstvo  vnitra  25 milionů  korun  na  pomoc  vnitřně
vysídleným a uprchlíkům. Bezpečnostní rada státu dále předložila vládě návrh na uvolnění
finančních  prostředků v celkové výši  250 milionů korun na naléhavou humanitární  pomoc
Ukrajině.  Česká republika je tak v závislosti na možnostech přístupu do jednotlivých částí
Ukrajiny  schopna poskytnout  rozsáhlou  materiální  pomoc  ze  svých zásob v gesci  Správy
státních hmotných rezerv i na základě přímého nákupu. 

Dále  je  možné  realizovat  evakuaci  zraněných  civilních  obyvatel  k léčbě  do  České
republiky  a další  související  aktivity  v rámci  programu  MEDEVAC.  Rovněž  formou
peněžního  daru  jsme  připraveni  podpořit  ukrajinský  humanitární  fond.  To  jsou  konkrétní
kroky humanitární pomoci a já jsem rád, že je zde mohu zmínit. 

Vzhledem k očekávanému zvýšenému vysídlení bude část pomoci realizována rovněž
v sousedních zemích Ukrajiny, a to formou dotací pro české neziskové organizace, materiální
a finanční pomoci hostujícím zemím a peněžních darů mezinárodním organizacím. 

Další  dimenzí  je  pomoc  uprchlíkům v sousedních  zemích  a též  příjem uprchlíků  na
území České republiky, včetně zajištění zdravotní péče a dalších souvisejících věcí. 

Ministerstvo vnitra má připravené pečlivé krizové plány pro případný příliv uprchlíků
z Ukrajiny a já zde jménem české vlády dávám garanci ukrajinským občanům, kteří jsou na
našem území: nemusíte se obávat o prodloužení víz, nemusíte se obávat o spojení se svými
rodinami, jste zde vítáni a jste zde v bezpečí. (Potlesk.) 

Na Bezpečnostní radě státu jsme se rovněž bavili o zásobování energiemi. Chtěl bych
občany ujistit, že Česká republika má dostatečné zásoby pro případ omezení nebo výpadku
dodávek  energetických  surovin,  a zároveň  ve  spolupráci  s Evropskou  unií  pracujeme  na
zajištění případných alternativních dodávek zemního plynu. 

Jak jsem se už zmínil, tak s Evropskou unií, s našimi partnery v Severoatlantické alianci
koordinujeme naše kroky a jsme připraveni a budeme zastávat postoj, že je potřeba přijmout
co nejtvrdší sankce a co nejrozhodnější  kroky pro to,  abychom Rusko odradili  od dalších
nebezpečných akcí. Některé kroky ale činíme také na národní úrovni, protože chceme i jako
Česká republika říct Rusku, Ruské federaci, jasné "ne". "Ne" agresi, "ne" manipulacím a lžím
a "ne" porušování základních mezinárodních dohod. My víme, o co jde, my s tím máme své
zkušenosti, a proto "ne" ruské agresi zaznívá z České republiky velmi silně. Česká republika
se proto  rozhodla  odebrat  souhlas  s provozováním ruského konzulátu  v Karlových Varech
a v Brně  a zároveň  pozastavuje  fungování  našich  konzulátů  v Petrohradě  a Jekatěrinburgu.
(Potlesk.) 

Toto jsou některé kroky, které česká vláda a jednotlivé resorty v těchto hodinách činí.
Další kroky samozřejmě budou následovat na základě dohody v rámci Evropské unie. Já dnes
večer odlétám, za chvíli odlétám na mimořádné jednání Evropské rady, které se bude věnovat
této  situaci,  a samozřejmě  také  na  základě  dohody  v rámci  Severoatlantické  aliance
mimořádný summit Severoatlantické aliance se uskuteční zítra odpoledne a já se ho zúčastním
spolu  s prezidentem republiky  Milošem Zemanem.  Ale  samozřejmě  ty  další  kroky budou
vycházet  nejenom  z dohody  mezi  Evropskou  unií  a státy  Evropské  unie  a státy
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Severoatlantické  aliance,  ale  také  na  základě  požadavků  Ukrajiny,  které  v těchto  dnech
musíme obzvláště naslouchat. Je nám jasné, že další kroky musejí být rychlé, účinné a tvrdé.
Jedině  tak  to  může  fungovat  a jedině  tak  můžeme  přispět  k tomu,  aby  se  ruská  agrese
zastavila. 

Dámy a pánové, závěrem bych chtěl poděkovat za podporu a konstruktivní přístup jak
představitelům opozice,  tak  panu prezidentu  Zemanovi.  Jsem si  vědom našich  rozdílných
postojů na řadu věcí, rozdílných postojů na domácí politiku, ale velmi oceňuji, že v čase krize
umí  Česká  republika  postupovat  společně,  konstruktivně  a mluvit  jedním  hlasem.  I toto
vnímám jako krok k návratu naší – v poslední době poněkud vyhrocené – politické situace do
normální roviny, a to i zde, na půdě Poslanecké sněmovny. Myslím si, že v kritických chvílích
musí politické spory stranou, musíme v zájmu bezpečnosti České republiky a Evropy táhnout
za jeden provaz, a já jsem rád, že se to děje a děkuji vám za to. Jsme v tom společně, jsme
v tom my všichni  dohromady,  jsme v tom my společně  s Ukrajinou.  Děkuji  za pozornost.
(Poslanci povstávají a tleskají.) 

Předsedkyně PSP Markéta Pekarová Adamová: A nyní mi dovolte, abych požádala
o projev a předala slovo i panu velvyslanci Ukrajiny. Máte možnost vystoupit. Prosím, pane
velvyslanče. 

Velvyslanec Ukrajiny v ČR Jevhen Perebyjnis: Vážená paní předsedkyně Poslanecké
sněmovny,  vážený  pane  předsedo  vlády,  vážení  členové  vlády,  poslankyně,  poslanci,
především bych chtěl poděkovat za vaše pozvání vystoupit tady v Poslanecké sněmovně. Je to
pro mě velká čest. 

Dnes  ráno  jsme  se  probudili  do  úplně  jiného  světa,  do  světa,  kde  Ruská  federace
bezohledně  porušila  Chartu  OSN,  všechny  normy  mezinárodního  práva,  bezpečnostní
architekturu v Evropě, kterou jsme cenou velikánských obětí  vybudovali po druhé světové
válce. 

Dnes ráno Ruská federace zahájila totální invazi na Ukrajinu, zaútočila na suverénní
a nezávislý  stát  a začala  válku,  ve které  už nejde  jen o nás,  Ukrajince,  ale  o nás všechny,
o Evropu, o Českou republiku, o celý civilizovaný svět, o naše hodnoty a o naši svobodu. 

Rusko zaútočilo na pohraniční stanoviště Ukrajiny po celé délce společné hranice a taky
ze strany ukrajinsko-běloruské hranice. Naši obránci vedou kruté boje s nepřítelem po celém
území  naší  země  a nepřítel  nese  ztráty.  Rusko  uskutečňuje  pravidelné  letecké  útoky  na
vojenské objekty ozbrojených sil Ukrajiny a infrastrukturní a také civilní objekty po celém
území Ukrajiny. Útoky zasáhly téměř všechna ukrajinská letiště, sklady s vojenskou municí,
základny ukrajinských vojenských jednotek. Oběťmi brutálního ruského útoku proti našemu
státu se již staly desítky ukrajinských vojáků, desítky, možná stovky – to opravdu teď nevíme
– civilních obyvatel včetně dětí. O zákeřnosti okupanta svědčí třeba fakt, že se dnes při útoku
na východě přikrývali bílými vozidly s logem OBSE. 

Naše armáda je na svém území, brání své rodiny, své domovy a svou vlast. Ukrajinští
vojáci jsou odhodláni bojovat do poslední kapky krve. Na jejich ramenou teď leží bezpečnost
nejen Ukrajiny, ale celé Evropy. K tomu, aby ozbrojené síly Ukrajiny obstály v těžkém boji
s ruskou  armádou,  však  nutně  a okamžitě  potřebujeme  pomoc  našich  spojenců.  Vidíme
a cítíme silnou přátelskou podporu České republiky. Jsme velice vděční a dojatí, že je dnes
skoro celé  Česko modro-žluté.  Dostáváme na ambasádě stovky dopisů podpory a nabídek
pomoci pro potenciální ukrajinské uprchlíky. Já bych chtěl tady ještě jednou poděkovat vládě
ČR a celému českému národu za pomoc, konkrétní vojenskou pomoc, munici, které si moc

6



vážíme.  Česká  republika  se  tak  zařadila  do  několika  zemí,  které  nám  opravdu  poskytly
konkrétní pomoc. 

K tomu bych chtěl  také říct,  že  situace na hranicích  se zeměmi EU je zatím klidná
a nepozorujeme žádné razantní navýšení migračních toků v obou směrech. V případě potřeby
ale  budeme vděční  za  poskytnutí  dočasného zázemí  především pro  starší  osoby a děti  ze
zasažených oblastí. 

Nicméně  teď,  v současné  situaci,  potřebujeme  opravdu  rázné,  koordinované  a silné
kroky, které jediné mohou zastavit agresi Putina proti Ukrajině. Potřebujeme opravdu nové,
kruté  sankce,  které  zničí  ruskou  ekonomiku.  Chceme-li  Rusko  zastavit,  potřebujeme  ho
zablokovat na všech možných úrovních. První je finanční a ekonomická úroveň. Vyzýváme
proto k okamžitému zastavení systému SWIFT pro Rusko a blokaci všech aktiv a transakcí
ruských bank včetně jejich dceřiných společností a nástupnických subjektů ve světě. Jednou
z možných  reakcí  je  blokace  bankovních  účtů  vysoce  postavených  ruských  úředníků
a zastavení  činnosti  největších  ruských  společností,  které  jsou  zaregistrovány  v zahraničí
včetně v Česku. 

Vytváříme,  a to  dnes  prohlásil  náš  prezident,  antiputinskou  koalici  a vyzýváme naše
partnery,  aby  se  připojovali  k nám.  Svět  musí  zakázat  dodávky  jakéhokoliv  zboží  včetně
hardwaru, softwaru a služeb, a to včetně finančních služeb ruským společnostem působícím
v odvětvích ropy, zemního plynu, jaderné energie, těžby uhlí  a dalších nerostných surovin.
Úder právě do těchto oblastí bude Rusko nejvíce bolet. 

Žádáme  zákaz  letů  pro  všechny  ruské  letecké  dopravce.  Ukrajina  rovněž  požaduje
vyhoštění ruských velvyslanců po celém světě,  přerušení diplomatických vztahů s Ruskem
a vyloučení Ruska z Rady bezpečnosti OSN. Putin musí pocítit opravdu maximálně politickou
a diplomatickou izolaci. Kromě zastrašujících sankcí proti Rusku potřebujeme také konkrétní
pomoc  pro  naše  ozbrojené  síly,  a to  jak  finanční  –  Národní  banka  Ukrajiny  již  založila
speciální účet na podporu ukrajinské armády – tak vojenskou ve formě zbraní, za což už jsem
poděkoval České republice, ale dneska jsme s paní ministryní jednali i o dalších možnostech,
lékařskou – také bych chtěl poděkovat za připravenost ČR léčit naše vojáky. Palivo, to je to,
co dneska opravdu Ukrajina potřebuje a potřebuje teď. 

Ukrajina se nikdy nevzdá svého území a své svobody. Budeme bojovat, budeme bojovat
za sebe, budeme bojovat za vás, ale s vaší podporou to půjde snadněji. Děkuji. (Potlesk všech
poslanců vestoje.) 

Předsedkyně PSP Markéta Pekarová Adamová: Vážené paní poslankyně, vážení páni
poslanci,  nyní  přistoupíme  ke  stanovení  pořadu  13. schůze,  jehož  návrh  je  uveden  na
pozvánce. 

Připomínám, že podle § 54 odst. 7 zákona o jednacím řádu rozhodne Sněmovna pouze
o pořadu uvedeném v žádosti. Nelze navrhnout žádnou změnu ani doplnění pořadu. Rovněž
tak nelze rozšiřovat schválený pořad. 

Nyní tedy budeme hlasovat o celém návrhu pořadu 13. schůze Poslanecké sněmovny
tak, jak byl písemně předložen. 

Já jsem zahájila hlasování a ptám se, kdo je pro? Kdo je proti? 

V hlasování číslo 3 bylo přihlášeno 163 poslankyň a poslanců a všichni byli pro. Návrh
pořadu byl schválen. 

Nyní tedy přistoupíme k jedinému bodu schůze, kterým je 
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1. 
 Stanovisko Poslanecké sněmovny k ruské agresi proti Ukrajině 

Ještě doplním omluvy, které se mezitím sešly, a to omluva od pana poslance Milana
Ferance  z celého  dne  z důvodu  nemoci,  od  paní  poslankyně  Jany  Krutákové  bez  udání
důvodu, od pana poslance Lubomíra Metnara z důvodu zahraniční cesty, od pana poslance
Vladimíra Balaše na celý den z rodinných důvodů a také od pana poslance Tomáše Kohoutka
ze zdravotních důvodů. 

Dle dohody z grémia, za kterou bych ještě chtěla poděkovat tímto všem, kteří  se jej
zúčastnili, jsme se dohodli na tom, že na dnešním jednání za každý klub vystoupí maximálně
jeden  poslanec  či  poslankyně,  a to  se  stanoviskem klubu.  Zároveň  jsou  taktéž  přihlášeni
někteří ministři. 

Z hlediska i dohody tedy děkuji za to, že jsme se shodli na zpravodajovi, a byl by jím –
a prosím o zaujetí místa u zpravodajského stolku – pan poslanec Jan Jakob. 

Tímto  zahajuji  všeobecnou  rozpravu,  do  které  jsou  přihlášeni,  v tomto  pořadí,  paní
ministryně obrany Jana Černochová, pan ministr zahraničních věcí Jan Lipavský, pan ministr
vnitra Vít Rakušan, pan ministr a vicepremiér – to tady neříkám všem, tak se omlouvám – pan
ministr Jurečka. Dále jsou přihlášeni pan předseda Babiš, pan místopředseda Skopeček, pan
poslanec Bašta se stanoviskem klubu a jako poslední já konkrétně. 

Prosím, paní ministryně obrany. Prosím, máte slovo. 

Ministryně obrany ČR Jana Černochová:  Děkuji  vám. Vážená paní  předsedkyně,
vážený pane  premiére,  vážení  členové vlády,  vážené  poslankyně,  vážení  poslanci,  vážený
pane velvyslanče, těsně před jednáním Sněmovny jsme spolu měli bilaterální jednání. 

Dnes v noci se svět změnil. Ačkoli světová bezpečnostní situace nebyla ideální a spíše
se zhoršovala, stále jako bychom všichni doufali, že otevřený válečný konflikt – ozbrojené
napadení suverénního státu – je něco, co k Evropě 21. století nepatří. Bohužel, realita je jiná.
Přestože Aliance a všechny země demokratického společenství dělaly vše pro to, aby situace
mezi Ukrajinou a Ruskem byla vyřešena diplomatickými prostředky, dnes v noci se stal opak.
Naplnil se ten úplně nejhorší scénář. Došlo k útoku na suverénní a svobodnou zemi, k útoku,
jež  nelze  nazvat  jinak  než  ohavným zločinem.  Jak  se  již  mnohokrát  v historii  potvrdilo,
s agresorem se domluvit nelze, a pokud chce válku, tak jí docílí. Je vždy jen otázkou času,
kdy se tak stane a s jakou záminkou či odůvodněním to bude. 

Společně se spojenci v NATO, v Evropské unii a dalšími partnery stojí Česká republika
v této těžké chvíli  při Ukrajině.  Ukrajina je zemí, která je nám nejen civilizačně a etnicky
blízká, ale pojí nás s ní zároveň to, že čelí situaci, které jsme po dvakrát v minulém století
čelili i my sami – v roce 1938 a v roce 1968. Je tedy naší morální povinností ozvat se proti
narušení územní integrity a bezprecedentnímu útoku. Tento útok ze strany Ruska jednoznačně
odsuzujeme a reakce Západu musí být co nejtvrdší. Ruský režim musí znatelně pocítit dopad
tvrdých sankcí a sílu a jednotu západních spojenců. Musíme mluvit  všichni jedním hlasem
jako Aliance,  ale i jako Česká republika.  Proto velmi vítám a i já děkuji  vrchnímu veliteli
ozbrojených  sil  za  jeho  odsuzující  slova  na  adresu  prezidenta  Putina.  Pane  prezidente
Zemane, děkuji vám. (Potlesk většiny poslanců v sále.) 

Nesmíme také dopustit, aby ruská propaganda a interpretace vývoje na Ukrajině ovládla
veřejný prostor a překryla skutečnou podstatu, tedy že Rusko přistoupilo ke kroku, který není
ospravedlnitelný žádným argumentem. Je třeba věci nazývat pravými jmény – invaze je vždy
invazí,  násilí  násilím,  vražda  vraždou.  Nepřipusťme,  aby  toto  bylo  jakkoli  rozmělňováno
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lživými zkazkami o tom, jak bylo Rusko vyprovokováno, zahnáno do kouta, frustrováno. Nic
z toho není pravda. Rusko není a nebylo nijak ohroženo. 

Dnes ráno jsem svolala krizový štáb Ministerstva obrany, kde jsme obdrželi informace
od velení naší armády. Následovalo jednání na Bezpečnostní radě státu. Zasedala i alianční
rada. Večer se opět sejdu s kolegy z resortu na dalším krizovém štábu Ministerstva obrany. 

Pokud  jde  o reakce  a další  kroky,  vážení  kolegové  a kolegyně,  Česká  republika
intenzivně jedná na mnoha úrovních o společném postupu v rámci Severoatlantické aliance.
Jak  jsem říkala,  dnes  zasedala  Severoatlantická  rada,  zítra  proběhne  mimořádný  summit.
Aliance aktivuje mimořádné obranné plány umožňující nasazení sil velmi rychlé reakce na
obranu  členských  států.  Probíhají  konzultace  členských  zemí  podle  čl. 4  Severoatlantické
smlouvy,  které  garantují  společný  postup  zabránění  narušení  integrity  členských  zemí  na
východním křídle. Pokud bude potřeba, jsme připraveni vyslat vojáky velmi rychlé reakce
a jednat  podle  situace  o dalších  požadavcích.  V tuto  chvíli  by  se  jednalo  o 400 vojáků
z brigády rychlého nasazení a 180 vojáků protichemické ochrany. 

Vzhledem k vážnosti dění vyhlásilo NATO pro členské země krizová opatření právě pro
tyto případy. Podle situace je bude vláda připravena ihned implementovat. Zítra máme jednání
vlády.  Jsem  připravena  tento  materiál  předložit  již  zítra.  Ale  dodržíme  zákonný  postup,
alianční  pravidla  i mezinárodní  právo,  protože  nejsme  Putin.  Pro  nás  je  právo  posvátné.
(Potlesk většiny poslanců v sále.) 

Jsme připraveni maximálně pomoci Ukrajině. Už nyní ji podporujeme materiálně, ať už
jde o dar dělostřelecké munice, nebo humanitární pomoc. Stejně tak nesmíme zapomenout na
smlouvu o poskytnutí zdravotní péče raněným příslušníkům ukrajinských ozbrojených sil, a to
v zařízeních resortu Ministerstva obrany, kterou jsme podepsali před několika týdny a která
nabírá na aktuálnosti víc, než jsme si před pár týdny mysleli. 

Naším cílem není situaci eskalovat, ale ukázat sílu. Putinův režim musí být za svou
agresivní politiku a vraždění nevinných civilních obyvatel povolán k odpovědnosti. Pokud jej
nezastavíme  dnes,  budeme  zítra  čelit  ještě  většímu  ohrožení  třeba  my  sami.  Putin  touží
obnovit Sovětský svaz na úkor svobodných suverénních zemí, které o ruskou nadvládu nestojí
– zažily si ji. A to se týká i České republiky. Nemusí se zastavit na Ukrajině. Všeho schopný
bandita  Putin  nakonec  prohraje,  ale  bude to  stát  životy,  zdraví  a velké  škody na  majetku
nevinných lidí. Riskuje životy nejen Ukrajinců, ale především svých vojáků a obyvatel, které
si bere jako rukojmí pro realizaci svého šíleného plánu. My jako Západ nejsme slabí. Musíme
to dát jen jednoznačně najevo. 

Závěrem si dovolím malou poznámku: Současná situace nám, milé kolegyně, kolegové,
jasně ukazuje, jak důležitá je obrana země a jak ji nesmíme podceňovat. Válečné ohrožení
bohužel není minulostí ani věcí pouze jiných kontinentů. Jednoznačně se ukazuje, že nesmíme
svou obranu podceňovat a musíme do ní investovat. A to pořádně. 

Druzi, my s vami! (Potlesk v sále.) 

Předsedkyně  PSP  Markéta  Pekarová  Adamová:  Nyní  požádám  pana  ministra
zahraničních věcí Jana Lipavského. Prosím, pane ministře, máte slovo. 

Ministr  zahraničních  věcí  ČR  Jan  Lipavský:  Vážená  paní  předsedkyně,  vážení
kolegové,  vážení  páni poslanci,  vážené paní poslankyně,  vážený pane velvyslanče,  snažili
jsme se v uplynulých měsících diplomatickou cestou odvrátit konflikt na Ukrajině, ale Rusko
si  vybralo  cestu  války.  Dnešní  den  jsme  svědky  naprosto  neobhajitelného  a ničím
nepodloženého  a nevyprovokovaného  aktu  agrese  ze  strany  Ruska  vůči  Ukrajině.  Rusko
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pošlapává  ty  nejzákladnější  principy  evropské  bezpečnostní  architektury,  mezinárodního
práva a mírového soužití. Po letech pracně budované stability v Evropě Rusko opět přináší do
Evropy válku, chaos a utrpení – a utrpení nejen bezpočtu nevinných Ukrajinců,  ale i svým
občanům a dalším Evropanům. 

Zažíváme v přímém přenosu manipulace s informacemi, dezinformace a umělé důvody
agrese, které si vytvořil ruský bezpečnostní aparát, aby tak odůvodnil své kroky na Ukrajině.
Takto falešně vytvořené důvody nemohou v žádném případě ospravedlnit ruskou invazi. 

Ještě včera mi ruský velvyslanec na Ministerstvu zahraničních věcí, mému náměstkovi,
tvrdil,  že  zprávy  o přítomnosti  ruských  vojenských  oddílů  na  Donbasu  jsou  pouhými
dezinformacemi západních médií.  Je tedy naprosto očividné,  že lež se stala zcela  běžným
nástrojem ruské státní moci,  a to včetně diplomacie.  Proto i česká diplomacie jednoznačně
odsoudila a označila za neakceptovatelné chování Ruské federace a podle toho také následují
kroky, které česká vláda činí na mezinárodním poli ve vztahu k Rusku a ve vztahu k Ukrajině.
Na mezinárodním poli, především v Evropské unii, zastáváme jasný a razantní postoj ohledně
sankcí. Dnes večer bude mimořádné jednání Rady Evropské unie, kde se účastní pan premiér
Fiala.  Zítra  se  koná  jednání  ministrů  zahraničních  věcí,  kterého  se  účastním  já.
Předpokládáme, že budou přijaty sankce na těchto dvou jednáních. 

Co  se  týče  vztahu  vůči  Ruské  federaci,  tak  jsme  zahájili  celou  řadu  kroků,  které
povedou k omezení vlivu ruských bezpečnostních složek na území České republiky. Některé
z nich  dnes  již  byly  oznámeny,  na  dalších  aktivně  pracujeme.  Vůči  Ukrajině  hledáme
maximální možnou míru podpory nejen vyjádřením solidarity, ale i skrze konkrétní kroky, ať
již humanitární, nebo další. Samozřejmě také se staráme o naše občany na území Ukrajinské
republiky, aktivně řešíme situaci našich zaměstnanců na zastupitelském úřadě, pozorovatelů
v misi  OBSE a tak podobně. Myslím si,  že  dnes státní  správa odvádí  naprosto maximální
výkon, všichni jedou na sto procent. 

Dámy a pánové, zažíváme bezprecedentní události,  zažíváme barbarský akt ze strany
Ruska vůči Ukrajině a to, co se dnes odehrává, a ta důležitost, spočívá v tom, že bojujeme
jako celé západní mezinárodní společenství o to, aby byla dodržována ta nejzákladnější práva
a principy, které jsme si zde utvořili po druhé světové válce, tedy že se územní integrita státu,
územní celistvost a jeho suverenita nemění silou. Děkuji za pozornost. (Potlesk.) 

Předsedkyně PSP Markéta Pekarová Adamová: Také děkuji. Nyní je přihlášen pan
ministr Rakušan. Já jenom oznamuji stažení omluvenky pana poslance Balaše. Prosím, pane
ministře, máte slovo. 

Místopředseda  vlády  a  ministr  vnitra  ČR  Vít  Rakušan:  Děkuji.  Vážená  paní
předsedkyně,  vážený  pane  velvyslanče,  pane  premiére,  členky,  členové  vlády,  vážené
kolegyně,  vážení  kolegové.  My  jsme  se  dnes  k ránu,  kdy  najednou  naše  telefony  byly
zahlceny desítkami  zpráv a informaci,  stali  svědky něčeho bezprecedentního,  něčeho, v co
jsme všichni doufali, že za našich životů nezažijeme. Poránu, když jsme se vzbudili, jsme se
stali potom oběťmi otázek našich dětí,  jestli bude válka. A to je věc, kterou jsme taky ani
v našich  soukromých  životech  v našich  zeměpisných  šířkách  úplně  nezažívali.  My  tady
v České republice můžeme naše děti uklidňovat, my jim můžeme říkat: Ne, ne, tady válka
nebude, to nedopustíme, to se nestane. Ale ti,  kdo se vzbudili ráno na Ukrajině,  tak svým
dětem, a já vůbec nevím, jak se to dělá, museli vysvětlit,  že válka je a že jsou v ohrožení
jejich  rodiny,  jejich  bezpečí,  jejich  holý  život,  jejich  majetek,  že  možná  bude  nutné  se
zvednout  a vydat  se  někam  na  cestu,  někam,  kde  ty  děti  v životě  nebyly.  Ta  situace  je
nepředstavitelná pro naši generaci, ale pro generaci mých prarodičů to byla realita. Oni válku
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poznali. A my bychom v této chvíli měli myslet na historickou zkušenost České republiky.
My bychom měli myslet na to, že jsme země, kterou potkaly v minulém století dvě krvavé
totality, země, která byla samozřejmě součástí dvou krvavých světových válek. Že ta válka
i naším územím procházela, že měla své oběti materiální, ale především oběti na životech, na
lidském zdraví. 

A právě země, která má takovou bezprostřední historickou zkušenost, a koneckonců ne
tak dávnou,  z roku 1968,  kdy nám sem vtrhly tanky,  které  tady dočasně  zůstaly  více  jak
dvacet  let,  tak  my bychom měli  být  prvními,  kdo nabídne  pomoc.  My bychom měli  být
prvními, kdo chápe tu strašnou realitu, do které se dneska ukrajinský národ vzbudil. Zároveň
je  potřeba  si  říct,  že  my  v této  chvíli  jsme  v té  válce  vlastně  taky.  Jak  už  mluvil  pan
velvyslanec,  je  to  útok  na  historické  uspořádání  Evropy  po  válce,  je  to  pošlapání  všech
mezinárodních  dohod,  je  to  pošlapání  té  architektury  Evropy,  kterou  jsme  doufali,  že
pošlapávána nebude, a my jsme byli jejich součástí. Ale my jsme taky v jiném typu války, my
jsme  v typu  války  s dezinformacemi,  s tím,  že  se  jakoby  v té  dnešní  divné  době  bojíme
označit věci pravými jmény. Nebojme se! Dneska to udělat musíme a tady na tom místě musí
zaznít: Rusko je agresor a Ukrajina je oběť! (Potlesk v sále.) To je prostě fakt, který musíme
všichni velmi hlasitě říkat, a ne jenom v té první vlně solidarity, protože ten konflikt může být
dlouhý. První vlna solidarity v každé krizi bývá silná, ale my musíme vydržet. My Ukrajině
musíme ukázat,  že  těmi  partnery  budeme i po týdnech  a měsících,  a stále  musíme mluvit
stejným hlasem a stejným jazykem. 

Chtěl  bych poděkovat  občanům České republiky za ohromnou vlnu solidarity.  Chtěl
bych poděkovat opozici, chtěl bych poděkovat panu prezidentovi, kolegyním a kolegům ve
vládě, protože skutečně všichni teď děláme, co je v našich silách, a zapomněli jsme na to, co
nás rozděluje. 

Za Ministerstvo vnitra říkám, že jsme připraveni. Je hotový typový plán pro migrační
vlnu nejrůznější intenzity. Dnes vláda České republiky aktivovala takzvaný zelený stupeň, to
je  stupeň,  který nevyžaduje  žádná mimořádná  legislativní  opatření  a ve  kterém v podstatě
připravujeme a uvádíme do režimu pohotovosti veškeré instituce, které mají s migrací co do
činění. 

Zítra budu vládu České republiky, zdůrazňuji preventivně, žádat o aktivaci oranžového
stupně, který ve svém maximu počítá s migrační vlnou, s počtem příchodů uprchlíků okolo
pěti tisíc. V této chvíli ještě také nevyžaduje takovýto stav žádný změněný legislativní rámec,
pohybujeme  se  ve  standardním  legislativním  prostředí.  Nicméně  tento  typ  umožňuje
samozřejmě Ukrajincům na našem území mnohé jednodušší postupy, a tím začínáme. Máme
tady 200 000 Ukrajinců na dlouhodobý pobyt, 60 000 na krátkodobé pobyty. Chtěl bych naše
ukrajinské přátele ubezpečit: zastavili jsme jakékoliv vyhošťovací procesy Ukrajinců z České
republiky  zpátky  na  Ukrajinu.  Chci  ubezpečit,  že  se  nemusí  bát,  jestli  jim  v těchto
exponovaných  dnech  o nějaký  ten  den  vyprší  povolení  k pobytu  v České  republice.
Samozřejmě  tady  budou  moci  zůstat  a policie  v tom  směru  bude  jistě  benevolentní,
a především přicházíme s novým typem víza, které bude velmi jednoduché na vyplnění. Ta
žádost bude nejjednodušší, jaká může být, a veškeré informace i v ukrajinštině budou uvedeny
na stránkách Ministerstva vnitra. 

Zavedli jsme speciální telefonickou linku pro Ukrajince, už je v provozu, její číslo je
také  na  stránkách  Ministerstva  vnitra.  Zavedli  jsme  dvě  e-mailové  adresy:  jedna,  kde  se
mohou  Ukrajinci  přímo  ptát,  jak  postupovat,  pokud  chtějí  někoho  ze  svých  rodinných
příslušníků dostat do České republiky nebo řeší nějaký aktuální problém na našem území,
druhá linka je pro české občanky a občany a tam můžete nabídnout jakoukoliv pomoc, ale
především ubytování.  Od včerejška,  od včerejšího  odpoledne 104 občané České republiky
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nabídli  ubytovací  kapacity  ve  stovkách.  Ta  solidarita  je  ohromná  a určitě  bude  ještě
pokračovat. 

Zároveň bych chtěl říci, že je připraveno i kontaktní místo. Jeho adresa bude zveřejněna
zítra po schválení oranžového stupně, kde pro případné příchozí z Ukrajiny budou zajištěny
základní  potřeby  jako  ubytování,  strava  či  zdravotnická  asistence.  Nikdo  z Ukrajinců
nezůstane  bez  pomoci.  Manželky,  děti,  starší  členové  rodin  mohou  bez  jakékoliv  žádosti
o vízum  na  běžný  pas  už  v této  chvíli  přijít  do  České  republiky  za  svými  rodinnými
příslušníky  a tady  na  místě  jim  budeme  potom  s prioritou  vyřizovat  veškerá  pobytová
oprávnění pro to, aby tady mohli zůstat déle. 

Policie České republiky bezpečnostní situaci u nás velmi bedlivě monitoruje, ale chtěl
bych ubezpečit  naše občany, že v současné době není bezpečnostní  situace přímo v České
republice jakýmkoliv způsobem zhoršena. Vše je monitorováno a policie a ostatní instituce by
jistě na toto zareagovali velmi včas a promptně. Ministerstvo vnitra zároveň vytipovává další
ubytovací  kapacity  ve  státním  majetku.  I toto  je  připraveno  v rámci  resortních
i mimoresortních  kapacit.  A já  mohu  konstatovat,  že  České  republika  je  v této  chvíli
připravena Ukrajincům v problémech pomoci.  Ono totiž  není  otázkou,  jestli  chceme nebo
nechceme,  my  musíme.  My  máme  nějakou  historickou  povinnost,  protože  nám  v našich
těžkých  chvílích  národních  dějin  bylo  také  vždycky  a efektivně  pomáháno,  a my  se  teď
musíme chovat stejně. Dělejme to s nasazením, dělejme to s vytrvalostí a dělejme to s tím, že
ti,  kteří  sem  přicházejí,  jsou  v opravdových  problémech  a jde  jim  o život.  Děkuju  za
pozornost. (Potlesk napříč sálem.) 

Předsedkyně PSP Markéta Pekarová Adamová: Nyní vystoupí pan ministr Jurečka
a následuje pan předseda Babiš. Prosím, pane ministře. 

Místopředseda vlády, ministr práce a sociálních věcí ČR Marian Jurečka: Děkuji.
Vážená paní  předsedkyně, vážený pane velvyslanče,  kolegyně, kolegové, já také vyjadřuji
velkou sounáležitost,  solidaritu  a podporu  s ukrajinským lidem,  který  prožívá  velmi  těžké
okamžiky, jedny z nejtěžších v novodobé historii. 

Jsme s vámi,  jsme s vašimi vojáky, se všemi těmi,  kteří  dnes v těchto hodinách,  ale
i v budoucích dnech a hodinách bojují o vaši svobodu, nezávislost, suverenitu. Naše obě země
dělí  a zároveň  také  spojuje  mnoho  společných  okamžiků,  především  historie  20. století.
Prožili jsme si období zkoušení, co to znamená, když přijde nacistická totalita, když ztratíme
svoji suverenitu, ztratíme své vlastní hranice a na naše území vstoupí cizí vojska. Prožili jsme
si také období vlivu sféry Moskvy. Prožili jsme si to, když se o našich záležitostech nemohlo
rozhodovat na našich územích, a vy jste si třeba prožili i specifické momenty, jako byla třeba
černobylská havárie, její zlehčování, přehlížení a ukázka toho, jak fungují dezinformace i ve
20. století. A to vše jsme si mysleli, že máme za sebou. Mysleli jsme si, že ve 21. století se nic
z toho už nemůže opakovat. Stihli jsme vstoupit do NATO a do Evropské unie a věřili jsme,
že ve 21. století je prostor pro budování míru na celém světě, spolupráce mezi jednotlivými
státy a hledání toho, co nás může spojovat, nikoliv to, co nás může rozdělovat. 

Vy jste měli alespoň určitou garanci v podobě Budapešťského memoranda z roku 1994,
které bylo i určitou návazností na to, že se Ukrajina vzdala jaderného arzenálu, a které mělo
garantovat  v souvislosti  i s dalšími  mezinárodními  dohodami  vaši  suverenitu,  vaše  státní
hranice, vaše právo na vlastní sebeurčení, demokratický rozvoj vaší země. Bohužel, nic z toho
v tento okamžik neplatí, protože je zde Putin a jeho administrativa, nerespekt k tomu všemu,
o čem jsem před chvílí hovořil. A já mohu říci tak, jak i moji kolegové z vlády říkali ze svých
jednotlivých resortů, konkrétní formy pomoci, že i my jsme připraveni pomoci všem rodinám,
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které tady v České republice jsou a od kterých se třeba jejich manželé nebo partneři v rámci
branné povinnosti budou muset odebrat na území Ukrajiny, tak všem těm, kteří tady zůstanou,
pomoci. A pomoci také i těm, kteří přijdou, kteří budou doplňovat třeba své rodiny z těch částí
Ukrajiny, kde nebudou moci bezpečně žít, pohybovat se a fungovat. Na všechny tyto formy
pomoci  je  Ministerstvo  práce  a sociálních  věcí  buď připraveno,  nebo ještě  některé  kroky
k tomu,  abychom  připraveni  byli,  děláme.  Musíme  pomoci,  pomáhali  jsme  a pomáhat
budeme.  Musíme  vymezit  hranice  jednání,  hranice  skutečné,  hranice,  které  se  nesmí
překračovat. 

Dovolte mi závěrem říci text, který si myslím, že symbolicky vystihuje opravdu mnohé:
"Ještě  neumřela  Ukrajina,  ani  sláva,  ani  svoboda.  Ještě  se  na  nás,  bratři  Ukrajinci,  osud
usměje. Zhynou nepřátelé naši jako rosa na slunci. Začneme konečně vládnout v naší zemi."
Text ukrajinské hymny, ze kterého v těchto dnech nejen mrazí, ale ve kterém je určitá naděje,
a já věřím, že ta naděje se naplní. Mnoho sil, jsme s vámi! (Potlesk napříč sálem.) 

Předsedkyně PSP Markéta Pekarová Adamová: A nyní vystoupí pan předseda Babiš
se  stanoviskem  klubu  hnutí  ANO  a následuje  vystoupení  pana  místopředsedy  Skopečka.
Prosím, máte slovo. 

Poslanec  Andrej  Babiš:  Děkuji  za  slovo.  Vážená  paní  předsedkyně,  vážené
poslankyně, vážení poslanci, vážená vládo, slovu válka jsem se při diskusích o ukrajinsko-
ruském konfliktu dlouho vyhýbal, asi i proto, že pro moji generaci, která vyrostla s vědomím
hrůz druhé světové války, s vědomím hrůz bipolárního světa, v atmosféře studené války a za
událostí,  jako  byla  kubánská  krize,  je  termín  válka  příliš  silný.  V současné  době  tak
i s ohledem na informace, které nám přichází z Ukrajiny, už musím toto slovo použít. 

Ze strany Ruska jde o akt, který jednoznačně válku vyvolává. Odmítám použít slovo
invaze,  které  jako první po přepadení  Ukrajiny použil  Vladimir  Putin.  Nejde o invazi,  ale
o regulérní zahájení války, a takový krok je třeba nejen tvrdě odsoudit, ale především se vůči
němu i jasně postavit. Musíme jasně podpořit Ukrajinu a všechny Ukrajince v jejich boji za
mír a za zachování svobody – za prvé kvůli tomu, že zlu nelze ustupovat, za druhé máme
povinnost to udělat i proto, že Ukrajinci jsou největší menšinou u nás v České republice. 

Známe je jako slušné a pracovité lidi, jsou to naši přátelé a přátelům musíme pomáhat.
Volají mi z různých českých firem, že mají strach o své kolegy, a ptají se, co se bude dít. A já
jim rozumím, řada z nich nyní zažívá nebo brzo zažije nepříjemné momenty překvapení, že se
s nimi jejich kamarádi, kolegové, sousedi a přátelé budou loučit, protože dostanou povolávací
rozkaz do ukrajinské armády. 

Chtěl bych vás všechny poprosit o to, abyste byli v duchu s nimi, abyste pomohli všem,
kterým odjíždí manželé a otcové do války. Musím říct,  že je to něco strašného, co jsem si
myslel, že nikdy nezažiji. Přiznávám, že jsem velice zklamán tím, že diplomatická jednání
nikam  nevedla,  a pan  premiér  by  se  měl  dnes  večer  zeptat  francouzského  prezidenta
Emmanuela Macrona, proč selhala jednání s Putinem. 

To však  neznamená,  že  máme na  mírové  řešení  rezignovat.  Naopak,  nyní  více  než
kdykoliv  dříve  bychom  měli  být  jednotní  a postupovat  společně  v rámci  Evropské  unie
a NATO. Situace je vážná, a proto v této věci nebudeme vládě opozicí. Chtěl bych tímto jasně
deklarovat, že hnutí ANO podporuje premiéra Petra Fialu a jeho vládu v krocích proti ruské
agresi na Ukrajině. (Potlesk v sále.) 

Zažili  jsme kauzu Vrbětice,  víme tedy,  s kým máme tu čest.  Řešili  jsme to aktivně
a vyhostili jsme z Česka ruské agenty a diplomaty a zaměstnance ruské ambasády. Poprvé to
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byli  3 diplomaté  v roce  2018  a loni  jsme  pak  vyhostili  dalších  63 lidí  z ruského
velvyslanectví. A já jsem rád, že dnes prezident Miloš Zeman vystoupil, dal jasné stanovisko
k této události a je dobře, že bude konat v souladu a v koordinaci s vládou. 

V současné době musíme udělat maximum pro to, abychom usnadnili život Ukrajincům,
kteří  zde  žijí.  Je  dobře,  že  Ministerstvo  vnitra  dnes  oznámilo,  že  i ti,  kterým zde  končí
pobytové povolení, zde mohou zůstat. Ale je potřeba aktivně pomoci těm, kteří budou muset
opustit  své  domovy  a hledat  bezpečí  v naší  zemi.  Nikdo  nechce  dobrovolně  opustit  svůj
domov, i proto bych byl rád, abychom těmto lidem připravili  co nejlepší uvítání  a pomoc.
Zároveň jsme ale povinni začít i aktivně organizovat humanitární pomoc. 

Vím, že to, co nyní řeknu, se může otočit proti mně, ale chtěl bych požádat všechny
naše  občany  o zdrženlivost  vůči  Rusům  v Česku.  Zdaleka  ne  všichni  Rusové  s kroky
Vladimira Putina souhlasí, a dovolím si tvrdit, že řada z nich právě před jeho politikou k nám
utekla.  To však  neznamená,  že  bychom nemohli  být  aktivní  v sankcích  vůči  těm ruským
podnikatelům, kteří Putinův režim z Česka podporují. 

Naše bezpečnostní situace se v tuto chvíli zásadně mění. Investice do obrany musí mít
prioritu. Musíme mobilizovat náš vojenský průmysl a zdroje, lépe vybavit naši armádu a dál
investovat  do  kybernetické  bezpečnosti.  Naše  armáda  by  měla  zrychlit  navyšování  počtu
profesionálních vojáků a urychlit  nábor. V otázkách obrany a národní bezpečnosti  musí být
naše politika jednotná a rád bych připomněl, že po dobu, co hnutí ANO bylo ve vládě, tedy od
roku 2014 do roku 2021, jsme navýšili rozpočet armády o více než 100 %. 

Chtěl bych poděkovat vládě, že dnes uvolnila peníze na humanitární pomoc. Je třeba si
přiznat,  že  aktuální  situace  na  Ukrajině  bude  mít  vliv  na  naši  životní  úroveň,  na  naše
obyvatele  a na naši ekonomiku.  Naše hospodářství a veřejné finance jsou v dobré kondici,
nicméně jsme v postcovidové době. Došlo k zpřetrhání dodavatelských řetězců, máme tady
inflaci, ceny energií stoupají a bylo by možná dobré, aby skutečně Evropská unie, Evropská
komise se znovu zamyslela nad možná přehnaně ambiciózními zelenými plány, nad Green
Dealem.  A možná  by bylo  dobré,  aby  pan  premiér  zkusil  znovu  otevřít  revizi  a směrnici
MiFID na emisní povolenky, která má dopad na ceny elektřiny, a samozřejmě je to otázka
plynu.  Čím víc  tlačíme  na  Green  Deal,  tím  víc  je  tlak  na  ceny  energií  a tím  víc  máme
problém, že naše teplárenství má nahradit uhlí plynem, právě ruským plynem, na kterém jsme
závislí.  A tyhle věci  bychom měli  promyslet  i na úrovni  Evropy a možná změnit  konečně
strategii, strategii, po které my voláme, abychom byli rozumní. 

Takže děkuji vládě za ten postup, za ten přístup a my jako opozice samozřejmě, znovu
opakuji, vládu v těchto krocích podporujeme. Děkuji. (Potlesk v sále.) 

Předsedkyně PSP Markéta Pekarová Adamová:  Nyní vystoupí pan místopředseda
Skopeček a následuje pan poslanec Bašta. Prosím, pane místopředsedo. 

Místopředseda  PSP  Jan  Skopeček:  Vážená  paní  předsedkyně,  pane  premiére,
kolegyně, kolegové, jednak děkuji za ta předešlá vystoupení, vážím si velmi i slov opozice,
a dovolte, abych i za celý poslanecký klub občanských demokratů jednoznačně odsoudil akt
vojenské  agrese  Ruské  federace  vůči  Ukrajině.  Nepřátelské  kroky  Ruské  federace  vůči
Ukrajině,  které  dnešní  ráno  vyvrcholily  bezprecedentním  narušením  suverenity  Ukrajiny,
nemají  a nemohou mít  žádné ospravedlnění.  Jsou v hrubém rozporu nejen s mezinárodním
právem, právem každé země na svrchovanost, ale jsou v rozporu s mezinárodním systémem
založeným na mírovém soužití a spolupráci suverénních států. 
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Mezinárodní  systém  suverénních  států,  které  kooperují  a usilují  o svůj  rozvoj  ve
spolupráci se zahraničními partnery, je systémem, jehož výhody jsou zjevné. Je to systém,
který  vyhovuje  zájmům  České  republiky,  a já  doufám,  že  i většiny  civilizovaného  světa.
Ruská federace zvolila naopak cestu síly, agrese a útoku proti suverénnímu státu. Rozhodnutí
ruského vedení způsobí výrazné, nenapravitelné škody Ukrajině, zvyšuje bezpečnostní rizika
v celém našem regionu  a jsem přesvědčen,  že  v konečném důsledku  poškodí  i samotného
agresora,  tedy Rusko a jeho lid.  Pokud tedy ještě  Rusko vůbec někoho poslouchá a slyší,
vyzýváme ho, aby i ve svém vlastním zájmu od současné agrese co nejrychleji upustilo. 

Celá Evropa a Rusko zejména z historie velmi dobře vědí, co je to válka a jaké hrůzy,
materiální škody, ale především lidské utrpení přináší. Je zřejmé, že i s naší vlastní unikání
historickou  zkušeností  20. století  nemůžeme  v těchto  dnech  a hodinách  mlčet.  Nesmíme
současnému vývoji  nečinně přihlížet.  Musíme využít  veškeré efektivní  prostředky k tomu,
abychom Ukrajině maximálně pomohli a aby Ruská federace za svou agresi nesla patřičné
důsledky. Válka vždy nejvíce dopadá na nevinné běžné obyvatele. Lidské utrpení a ztráty jsou
již hlášeny. Přejme si, abych jich v následujících dnech bylo co nejméně. Poslanecký klub
občanských demokratů  samozřejmě podpoří  usnesení,  které  tady bude načteno.  Děkuji  za
pozornost a vyjadřuji Ukrajině maximální sounáležitost. (Potlesk napříč sálem.) 

Předsedkyně PSP Markéta Pekarová Adamová: Já si dovolím načíst omluvu, která
mi přišla od paní poslankyně Němečkové Crkvenjaš, která se omlouvá z pracovních důvodů.
A nyní poprosím pana poslance se stanoviskem klubu SPD, prosím. 

Poslanec  Jaroslav  Bašta:  Vážená  paní  předsedkyně,  vážený  pane  předsedo  vlády,
vážený pane velvyslanče, dámy a pánové, dnes tady vystupuji za hnutí SPD, abych vyjádřil
náš postoj k této situaci. Hnutí SPD v tomto případě je naprosto solidární se zájmy České
republiky,  odhazuje  jakékoliv  své stranické  tričko a bude nadále v této  krizi  jednat  jenom
v dresu České republiky. To je na úvod. (Potlesk poslanců SPD, ale i některých dalších.) 

Jinak mi k tomu dovolte ještě mé osobní stanovisko. Za prvé, když jsem dnes poránu
slyšel zprávy o zahájení té války, tak jsem si vzpomněl na rok 1968, kdy jsme se také dlouho
ubezpečovali, že to přece nemůžou udělat – a udělali. Dnes to bylo velmi podobné. A když od
toho roku 2014, když vidím záběry z východní Ukrajiny, tak si právě vzpomínám na to, že
jsem tam znal všechny ty lidi, kteří tam žijí, kteří tam pracují, případně pracovali, protože to
byla  oblast,  se  kterou  měla  Česká  republika  asi  největší  obchodní  a další  styky.  Byla  to
nejprůmyslovější oblast Ukrajiny před těmi lety a mně vždycky při pohledu na to krvácelo
srdce. 

Ale proto, že ty sankce, o kterých tady mluvíme, jsou nutné, ale já si vždycky, když jde
o tyhle záležitosti,  vzpomínám na více než 1 500 let  starý výrok svatého Augustina,  který
když hovořil o válce a o míru, tak řekl jednu hlubokou pravdu: Smyslem války není vítězství,
smyslem  války  je  spravedlivý  mír.  To  neočekávám  od  pana  prezidenta  Putina,  ale  měli
bychom toto mít na mysli celou dobu. 

A protože naše hnutí je v zásadě, jak již se to několikrát projevilo, zastáncem mírového
urovnání, tak sice to nemůže přijít do usnesení, ale myslím si, že by to mělo zaznít.  Dnes
rozvázala Ukrajina diplomatické styky s Ruskou federací. Někdo tu Ukrajinu nadále v Ruské
federaci,  její  zájmy,  bude muset  zastávat.  Nabízel  se třeba pan Lukašenko. Myslím si,  že
v tomto případě vzhledem k tomu, že jsme podle pořadí ne-přátelství  na druhém místě  ve
vztahu k Ruské federaci,  by bylo velmi dobré,  kdybychom se této role  ujali  my,  a nadále
mohli ovlivňovat nejenom diplomatická jednání, ale také jednání třeba o mírovém urovnání.
Děkuji. (Potlesk poslanců SPD.) 
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Místopředsedkyně PSP Věra Kovářová: Děkuji, pane poslanče, a nyní vystoupí paní
předsedkyně Markéta Pekarová Adamová. Prosím, máte slovo. 

Předsedkyně PSP Markéta Pekarová Adamová: Vážený pane premiére, vážené paní
ministryně, páni ministři, vážený pane velvyslanče, vážené paní poslankyně a poslanci, útok
na Ukrajinu, který dnes v noci zákeřně a bezdůvodně rozpoutala Ruská federace, je největší
vojenskou agresí  proti  Evropskému státu  od  druhé  světové  války.  Je  to  však  i útok  proti
základním hodnotám, na kterých spočívá soužití mezi civilizovanými národy. Dotýká se tak
i bezpečnosti a životních zájmů České republiky. Vzhledem k těmto vážným okolnostem je
velmi důležité, aby se Poslanecká sněmovna na této mimořádné schůzi vyslovila k situaci na
Ukrajině a podpořila vládu v jejích dalších krocích. Jsem velmi ráda, že mohu konstatovat, že
po dohodě všech klubů v Poslanecké sněmovně zde přednesu následující návrh usnesení: 

"Poslanecká sněmovna: 

I. kategoricky odsuzuje barbarskou, neomluvitelnou a nevyprovokovanou agresi Ruska
proti Ukrajině,  která je v rozporu se základními normami mezinárodního práva i zásadami
vzájemných vztahů mezi civilizovanými národy a která ohrožuje jak životy nevinných lidí,
tak samotné základy bezpečnostní architektury v Evropě; 

II. vyjadřuje jednoznačný nesouhlas se lživou a agresivní rétorikou politického vedení
Ruské  federace,  zejména  jejího  prezidenta  Vladimira  Vladimiroviče  Putina,  která  má
vojenský útok proti Ukrajině ospravedlnit a jež má za cíl zpochybnit její státní nezávislost
i právo na její samotnou existenci; 

III. vyjadřuje nesouhlas s předchozími nelegálními kroky Ruské federace, včetně uznání
nezávislosti  takzvané  Doněcké  lidové  republiky  a Luhanské  lidové  republiky,  anexi
Krymského poloostrova a vojenské okupace těchto území; 

IV. vyjadřuje jednoznačnou podporu Ukrajině v této těžké chvíli, podporuje její územní
celistvost  a svrchovanost  v mezinárodně  uznaných hranicích  a zdůrazňuje,  že  Ukrajina  má
plné  právo  na  obranu  svého  území,  stejně  tak  jako  má  právo  na  volbu  svého  vnitřního
ústavního, společenského a politického uspořádání a svého zahraničněpolitického směřování; 

V.  oceňuje,  že  vláda  České  republiky  razantně  a urychleně  odsoudila  agresi  Ruské
federace vůči Ukrajině; 

VI. vyzývá vládu České republiky,  aby na příslušných mezinárodních fórech, včetně
orgánů Evropské unie,  důsledně prosazovala okamžité  přijetí  účinných sankcí proti  Ruské
federaci  a fyzickým a právnickým osobám a případně i dalším zemím,  které se podílejí  na
agresi proti Ukrajině; 

VII. vyzývá vládu České republiky, aby nadále pokračovala ve svém úsilí na podporu
Ukrajiny,  a to  jak  bilaterálně,  tak  v rámci  Evropské  unie,  NATO a dalších  mezinárodních
organizací, a aby Ukrajině poskytla veškerou potřebnou pomoc; 

VIII.  vyzývá  vládu  České  republiky,  aby  rychle  a podstatným  způsobem  přispěla
k posílení obranyschopnosti spojeneckých zemí východního křídla NATO a konečně 

IX. vyzývá Ruskou federaci,  aby okamžitě  zastavila vojenskou agresi  proti  Ukrajině
a stáhla své jednotky z jejího území v mezinárodně uznávaných hranicích." 

Děkuji vám za pozornost i za podporu tohoto usnesení. (Potlesk napříč sálem.) 
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Místopředsedkyně  PSP Věra  Kovářová:  Děkuji,  paní  předsedkyně,  tímto  končím
všeobecnou  rozpravu  a přistoupíme  k rozpravě  podrobné,  do  níž  se  přihlásila  paní
předsedkyně Markéta Pekarová Adamová. Prosím, máte slovo. 

Předsedkyně PSP Markéta  Pekarová Adamová:  Já  se  v podrobné rozpravě  pouze
odkážu na již přednesené usnesení a požádám Poslaneckou sněmovnu, abychom o usnesení
hlasovali  jako  celku,  nikoliv  po  jednotlivých  bodech,  pokud  proti  tomu nebude  námitek.
Děkuji. 

Místopředsedkyně  PSP  Věra  Kovářová:  Také  děkuji  a nyní  končím  podrobnou
rozpravu. 

Přistoupíme  k závěrečnému  hlasování  a budeme  hlasovat  o návrhu  usnesení,  tak  jak
zaznělo v podrobné rozpravě. Zagonguji  a přivolám poslance a poslankyně do sálu. A nyní
budeme hlasovat o návrhu usnesení, jak jej  přednesla paní předsedkyně Markéta Pekarová
Adamová. 

Všechny vás odhlásím a poprosím vás, abyste se přihlásili svými kartami, a vyčkáme, až
se náš počet přítomných ustálí. 

A nyní přistoupíme k hlasování. 

Zahajuji hlasování a ptám se, kdo je pro návrh usnesení? Ať stiskne tlačítko a zvedne
ruku. Kdo je proti? 

Konstatuji, že v hlasování číslo 4 bylo přihlášeno 166 poslanců a poslankyň, pro 165,
proti nikdo. Také mohu konstatovat, že návrh usnesení byl přijat. 

Omlouvám se, ještě zde máme žádost o kontrolu hlasování.  (Probíhá krátce kontrola
hlasování.) Prosím, pane poslanče. 

Poslanec  Petr  Beitl:  Děkuji.  Vážení  kolegové,  na  sjetině  mám,  že  jsem se  zdržel,
hlasoval jsem pro. Nezpochybňuji hlasování. 

Místopředsedkyně PSP Věra Kovářová:  Děkuji.  Mohu tedy konstatovat,  že  návrh
usnesení byl přijat.  Děkuji vám všem za účast. (Poslanci povstali, zaznívá potlesk v celém
sále.) Děkujeme také panu velvyslanci a jsme s ukrajinským lidem. 

Končím tímto 13. schůzi Poslanecké sněmovny. 

(Schůze skončila v 17.23 hodin.) 

17


	Parlament České republiky
	Schválený pořad 13. schůze Poslanecké sněmovny
	Parlament České republiky

